
 

کشمکش های حریم تنها به نفع زمین خواران است
کشمکش های  اینکه  بیان  با  تهران  رئیس شورای شهر 
حریم چیزی جز نفع سودجویان و زمین خواران ندارد، بر حل 
کید کرد و گفت: ما  موضوع حریم در مجلس شورای اسلامی تأ
با شهرستان های اطراف مشکل نداریم؛ بلکه با وزارت کشور 
گزارش ایسنا، مهدی چمران در حاشیه  مشکل داریم. به 
جلسه دیروز شورای شهر تهران با حضور در جمع خبرنگاران 
با بیان اینکه امروز گزارش های حسابرسی مناطق و لایحه 
سرمایه گذاری برای تولید در کلیه حوزه های شهری بررسی 
خ گذاری ورود خودروها  خواهد شد، گفت: در جلسه امروز نر
به پارکینگ های میادین میوه و تره بار نیز در این جلسه انجام 
خواهد شد و هر سال قیمت گذاری پارکینگ های میادین انجام 
خ چندان زیاد باشد تا مردم در معابر  می شود؛ نباید این نر
پارک کنند. وی با بیان اینکه از سویی دیگر باید برای صاحب 
پارکینگ به اندازه ای صرفه اقتصادی داشته باشد که نسبت 
به ساخت آن رغبت داشته باشد، گفت: باید پارکینگ های بازار 
هم مورد نظارت قرار گیرد و نرخ غیرقانونی دریافت نشود. اصلا 

نباید اجازه داد خودرویی در آن محدوده پارک شود. 
کید  چمران در مورد نرخ گذاری کرایه اتوبوس های برقی با تا
بر اینکه در این زمینه حد متوسطی تعیین می شود که هم برای 
مردم گران نباشد هم برای بخش خصوصی، گفت: البته برای 
خ را مردم، یک سوم را شهرداری و یک  اتوبوس ها یک سوم نر
سوم را دولت می پردازد؛ اما دولت سال های سال این مبلغ را 
پرداخت نکرده است. رئیس شورای اسلامی شهر تهران در مورد 
سرانجام تراموا با بیان اینکه هنوز چیزی در مورد تراموا به شورا 
ارائه نشده اما قرار شد جلسه ای درباره تراموا برگزار و تست ها 
انجام شود، اظهار کرد: از نظر اعتبار و بودجه هیچ اعتباری 
برای تراموا در نظر نگرفتیم. وی در مورد سرانجام تخلفات 
پاساژ علاالدین با بیان اینکه نماسازی باید صورت بگیرد؛ 
کامپوزیت ها تغییر کرده اما به طور کلی این ساختمان از ابتدا به 
خوبی ساخته نشده است، گفت: حجره های کوچکی که وجود 
دارد خطرآفرین است و متأسفانه مشکل دارد. پاساژ چند آتش 

نشان دائم مستقر کرده؛ اما امیدواریم اتفاقی رخ ندهد. 
، خاطرنشان کرد:  چمران در مورد تمدید فعالیت شهردار
هیچ تصمیم جدیدی نگرفته ایم. بر اساس قانون شهردار 
برای چهار سال انتخاب می شود و رئیس کمیسیون شوراهای 
که این فعالیت تمدید می شود. ما هنوز  گفته  مجلس نیز 
به تصمیم نهایی نرسیدیم؛ البته تصمیم با مجلس است و 
باید حرف آخر را بزند. وی در مورد تفاهم ۱۳ میلیارد یورویی 
شهرداری با چین نیز گفت: فکر می کنم تمام تفاهم ۱۳ میلیارد 
عملیاتی  اتوبوس  و  گن  وا خرید  نشود.  عملیاتی  یورویی 
کسی هم وارد شده و باید ساز و کاری  می شود. تعدادی تا
پیش بینی کرد که مابقی نیز وارد شود. هنوز در مورد زباله سوز 

تصمیم گیری نهایی صورت نگرفته است. 
رئیس شورای اسلامی شهر تهران در مورد ساخت مرکز 
تربیت معلم در پادگان ۰۶ خاطرنشان کرد: شهردار تهران این 
ح کرد که فضاهای آموزشی محدود است و  موضوع را مطر
شهرداری می خواهد کمک کند؛ اما باید مباحث شهرسازی 
آن در شورا تصویب شود. البته قرار نیست فضای سبز تبدیل 
به فضای آموزشی شود و زمین آن بایر است. در هر صورت باید 

بحث ها در شورا صورت بگیرد. 
رئیس شورای اسلامی شهر تهران در خصوص حصارکشی 
یکی از خودروسازان به وسعت ۲۰۰ هکتار در حریم تهران و 
اقدام مدیریت شهری برای مقابله با ساخت و ساز در حریم، 
اظهار کرد: امروز اقراریان در مورد حریم گزارشی ارائه خواهد 
داد و هماهنگی هایی با بنده در مورد این گزارش صورت گرفته و 
مباحث مرتبط با آن مطرح می شود. به هرشکل موضوع حریم 
گر حل نشود مثل  باید در مجلس شورای اسلامی حل شود و ا
« باقی می ماند و یک نفر از سویی و  کشمیر دعوای منطقه »
دیگری از سویی دیگر آن را می کشد. ما با شهرستان های اطراف 

مشکل نداریم؛ بلکه با وزارت کشور مشکل داریم. 
کانی نیز موضوع را دنبال می کند  چمران اظهار کرد: آقای زا
کشمکش ها چیزی جز  و امیدواریم به نتیجه برسیم. این 
نفع سودجویان و زمین خواران ندارد. صیانت از حریم یکی 
از مسائل اصلی ماست؛ اما اینکه هر بخشی حریم خود را 
به داخل تهران وارد کند و شهر ۱۲ میلیونی بی حریم بماند، 
ناپسند است. وقتی به زمین خواری می افتند زمین های بزرگ 

را برمی دارند که سرمایه گذاری ارزش داشته باشد. 

کمبود دارو
کمبود داروی بیماران تشنجی واقعا فاجعه بار است و 
مشکلاتی را برای خانواده هایی که بیماران تشنجی دارند 
ایجاد کرده است از مسئولان تقاضا داریم که فکری اساسی 

برای این موضوع کنند. 
یک شهروند از تهران

آسفالت آزادراه
ک در استان  آسفالت فرسوده در آزادراه خرم آباد به ارا
لرستان برای رانندگان دردسر ساز شده است. احتمال 
تصادف بروز در این مسیر از یک سو و آسیب به خودرو از 
سوی دیگر از عواملی شده تا مردم از رانندگی در این جاده 
ترس و واهمه دارند از مسئولان تقاضا داریم که نگاهی هم به 

این آزادراه بیندازند. 
ک یک شهروند از ارا

آلودگی صوتی 
گزوز و بوق های گوش خراش در بعضی از خودروها  نصب ا
توسط عده ای از رانندگان موجب آلودگی شدید صوتی و اثرات 
تخریبی آن بر روان و سلامت مردم به ویژه بیماران سالمند 
می شود. نیروی انتظامی بابد برخورد قاطع با رانندگان روانی 
این گونه وسائط نقلیه داشته و ضمن لزوم توقیف خودرو و 
باز کردن آن از روی وسایل و جریمه سنگین در مرحله اول در 
، گواهینامه فرد خاطی را برای همیشه باطل کند.  صورت تکرار
همتی از تهران 

آرمان ملی – شفق محمدحسینی: مهریه و تعیین عدد 
آن، شاید در ابتدای امر چندان مساله مهمی به نظر نرسد، و 
خانواده ها با گفتن اینکه مهریه را چه کسی داده و چه کسی 
گرفته است، مساله را به شوخی برگزار کنند، اما سالن های 
دادگاه های خانواده که پر و خالی می شوند، دال بر این علت 
است که مهریه را هم می دهند و هم می گیرند. هرچند مهریه 
برای زنان، در جامعه ای که چندان به نقش اثرگذار آنها و 
مسائل پیچیده شان، وقعی نمی نهد، به طوری که برای 
رسیدن به حداقلی ترین حقوق های فردی و اجتماعی خود، 
باید کفش آهنین به پا کنند و بجنگند، مهریه به عنوان یک 
پشتوانه حداقلی محسوب می شود. این روزها در مجلس 
طرحی درحال بررسی است که براساس آن ضمانت اجرایی 
مهریه را از ۱۱۰ به ۱۴ سکه کاهش می دهد. حالا اما معاون 
ح مخالفت  رئیس جمهور در امور زنان و خانواده با این طر
کرده است. هرچند این طرح هنوز به تصویب نرسیده است، 
ح  کنش آنها به این طر اما نگاه نگران زنان در جامعه و وا
کاملا مشهود است. این درحالی است که فعالان زنان این 
قانون را دخالت در درون خانواده و مسائل و عرف اجتماعی 

می دانند. 

   زنجیره مشکلات زنان
و  زنان  حوزه  فعال  ادبهرام،  نژ زهرا  راستا،  همین  در 
، به »آرمان ملی« گفت: من فکر می کنم که موضوع  پژوهشگر
مهریه، موضوع امنیت زنان، موضوع خشونت علیه زنان، 
همه این موارد به هم متصل است. زمانی که ما نمی توانیم 
مسائل زیرساختی زندگی اجتماعی زنان را برطرف کنیم، 
موضوع اشتغال زنان، مساله امنیت اجتماعی زنان، وقتی 
این مسائل هنوز روی دست ما مانده است، الان مساله ای به 
نام مهریه و مقدار آن، تبدیل می شود به یک موضوع بسیار 
جدی و بعد آن را تبدیل به طرح قانون می کنند. من متاسفم 
که موضوع لایحه نفی خشونت علیه زنان، در صندوق های 
ک خورد و بعد آمد در کمیسیون مشترک و بعد  مجلس خا
کمیسیون مشترک بسیار تغییرات جدی در آن انجام داد 
که دولت مجبور شد لایحه را پس بگیرد. به نظر می رسد که 
درواقع این مساله تعداد مهریه موضوعیتی ندارد. این فعال 
حوزه زنان با اشاره به اینکه مهریه موضوعی توافقی است، 
در ادامه بیان کرد: مهریه مساله ای توافقی است، میان زن و 
کمیت به این عرصه ها  مرد و بین خانواده دوطرف، ورود حا
بجز اینکه خانواده ها را دچار مشکل و مجبور می کند که 
از راه های دیگری این مسائل را پیگیری کنند، کار دیگری 
کمیت و قوه  انجام نمی دهد. برای من عجیب است که حا
مقننه در مسائل خُرد اجتماعی و درون خانواده ها ورود 
ادبهرام با بیان اینکه مقدار مهریه سبب  پیدا می کند. نژ
که یک  ایجاد آسیب هایی می شود، افزود: درست است 
آسیب هایی وجود دارد. برخی از افراد به دلیل عدم پرداخت 
مهریه، عدم پرداخت نفقه مجبور هستند که هزینه هایش را 
بپردازند. اما اینها موارد نادری است، من نمی گویم که اصلا 
وجود ندارد، وجود دارد اما مساله، مساله خانواده است. شما 
گر موضوعیتی به نام اینکه مهریه های زیاد شده است و  تنها ا
مسائلی از این دست، می شود اینها را در بحث فرهنگ سازی 
و ارتباطات اجتماعی بررسی کرد و اقدام های فرهنگی و 
اجتماعی را در جامعه به کار گرفت. آموزش های لازم را برای 
حفظ بقا و استحکام خانواده ها آموخت. برای هر مساله ای 
که نمی شود قانون گذاشت. شما برای خصوصی ترین مسائل 
جامعه قانون می گذارید. قانون براساسی باشد که امکان 
اجرای آن وجود داشته باشد. درست است که قانون برگرفته 
از نیازها و عرف اجتماعی است، که در درون جامعه وجود 
دارد و در جامعه قانون به وجود می آید. اما برای هر مساله ای 
کمیت به این مسائل،  نمی شود قانون وضع کرد. ورود حا

جز خسارت تبعات دیگری به همراه ندارد. برخی مسائل را 
گر نگرانی هایی وجود دارد، باید با  گذار کنیم. ا به جامعه وا

فرهنگ سازی آنها را برطرف کرد. 

   مسائل اصلی زنان در حاشیه
او با اشاره به اینکه شما اصلی ترین مسائل زنان را که امروز 
وجود دارد به حاشیه راندید، افزود: شما به اصلی ترین 
مسائل زنان بی توجه هستید، بعد با تغییر اسم و وحشتی 
که از کلمه خشونت در درون بخشی از تصمیم گیران وجود 
دارد، درحالی که متاسفانه شاهد اتفاقات تلخی مانند این 
هستیم که همین هفته گذشته بود که مردی زنش را در 
ملأعام به قتل رساند. یا سال گذشته که مردی سر زنش را 
در سطح شهر می چرخاند یا پدری که یک ماه قبل بود که 
دخترش را در شهرستان های اطراف تهران به قتل رساند. 
آنقدر اینها مسائل کم اهمیتی است که نمایندگان مجلس، 
امروز دغدغه مهریه دارند و یک امر خصوصی درون خانواده 
را تبدیل کرده اند به یک امر قانونی و حقوقی. نژادبهرام در 
گذار  رابطه با میزان مهریه نیز گفت: مساله مهریه را باید وا
کردن  به خانواده ها و عرف اجتماعی. ورود پیدا  کنیم 
کمیت به این حوزه، بجز خسارت چیز دیگری به دنبال  حا
نخواهد داشت. او درباره نگرانی های زنان در جامعه نسبت 
ح کاهش مهریه نیز گفت: بالاخره مهریه تنها تضمین  به طر
زنان برای این است که به حقوق خود در خانواده برسند. 
شما با دست اندازی به این حق زنان، در واقع آنها را از یکی 
ع و قانون و عرف به آن پایبند است، محروم  از حقوقی که شر
می کنید. چگونه است که این مساله نمی تواند برای آنها که 
به دنبال قانونی شدن این طرح هستند، نگرانی ایجاد کند؟ 
. چگونه می توانید حقوق  برای شما به عنوان قانون گذار
افراد را با استفاده از ظرفیت هایی که قانون در اختیارتان 
قرار می دهد، تبدیل کنید به یک مساله ای که نگرانی های 
اجتماعی و خانوادگی را در درون خانواده ها و زنان ایجاد 
کند؟ من مطمئنم که خانواده ها راه های دیگری را برای این 
مساله پیدا می کنند. نه تنها نمی توانند ظرفیت های لازم را 
برای دغدغه های احتمالی شما را برای کاهش زندانیانی که 
به خاطر مهریه در زندان هستند، جبران کند، بلکه منجر به 
یک سری تبعات پیش بینی نشده ای می شود. مثلا ممکن 
است که همین امر منجر به این شود که افراد بگویند ما 
دخترمان را به این شرط می دهیم که یک ملک را به عنوان 

پشتوانه اش قرار دهید. زیرا خانواده که نمی تواند دخترش را 
بدون پشتوانه وارد یک زندگی خانوادگی کند. خانواده دختر 
و هم زنان نسبت به این مساله دل نگرانی دارند. اینکه قرار 
باشد همه بار حقوقی زندگی خانوادگی و اجتماعی، همه 
بار اقتصاد اجتماعی، همه بار اخلاق اجتماعی را زنان در 
یک جامعه به دوش بکشند، به واقع عجیب و غریب است. 
چگونه می شود که یک جامعه این چنین به زنان خودش 

فشار بیاورد؟ 

   مخالفت دولت 
، معاون رئیس جمهور در امور زنان  همچنین زهرا بهروزآذر
کنش نشان  و خانواده نیز در گفت وگو با ایسنا در این باره وا
داده و اظهار کرد: مطالعات نشان داده حتی در دوره ای که 
ضمانت اجرایی مهریه به ۱۱۰ سکه کاهش یافت، این اقدام 
منجر به کاهش دعاوی یا میزان مراجعه به دادگاه ها نشد. در 
واقع، این نوع تصمیم ها راهکار مؤثری برای تحکیم خانواده 
نیست. لذا تغییر و اصلاح ماده ۲۲ قانون حمایت خانواده 
مصوب ۱۳۹۱ و کاهش سقف اجرایی مهریه از ۱۱۰ به ۱۴ سکه 
از نظر ابعاد فقهی، حقوقی و اجتماعی آن جای نقد دارد که 
لازم است پیشنهاداتی دیگر جایگزین اصلاح این ماده شود. 
وی با بیان اینکه در همین راستا، دولت و معاونت امور زنان 
ح اعلام مخالفت کرده اند، افزود: باید  و خانواده با این طر
توجه داشت که این موضوع در قالب لایحه از سوی دولت 
ارائه نشده، بلکه طرحی است که در مجلس در حال بررسی 
است و ما نیز به طور رسمی مخالفت خود را از طریق معاونت 
پارلمانی ریاست جمهوری به مجلس اعلام کرده ایم. وی 
ادامه داد: نظر و پیشنهاد کارشناسی معاونت مبنی بر این 
است که مهریه در نظام حقوقی ایران صرفا دینِ زوج یا یک 
تعهد مالی نیست، بلکه ابزاری حمایتی مهم برای زنان، 
به ویژه در شرایطی است که برخی حقوق دیگر مانند حق 
طلاق در انحصار زوج قرار دارد چرا که کاهش سقف اجرایی 
مهریه بدون اصلاح و همراهی سایر مقررات مرتبط در قوانین 
خانواده، می تواند موقعیت حقوقی و اقتصادی زنان را به طور 
، محدود  قابل توجهی تضعیف کند. بنابر اظهارات بهروزآذر
کردن اجرای مهریه به ۱۴ سکه فاقد مستندات صریح شرعی 
بوده و برخلاف اختیار قانونی و شرعی زوجه در مطالبه حق 
خود است و صرفا می توان با قید »عندالاستطاعه« با پذیرش 

زوجه بر آن محدودیت ایجاد کرد. 

9اجتماعی سال هشتم
شماره  2113 

چهارشنبه 
1404 .02 .31
 23  ذی القعده 1446   / 21    می 2025

a r m a n m e l i . i r

                       88105007                 

گــــزارش

اخبار کوتــــاه

روی خط آرمان ملی

گزارش »آرمان ملی« از تبعات طرح کاهش ضمانت اجرایی»مهریه« 

ح کاهش مهریه، علیه زنان طر

 افزایش ذرات معلق 
در هوای پایتخت

بر اساس اعلام شرکت کنترل کیفیت هوای 
تهران، شاخص کیفیت هوا در حال حاضر بر 
روی عدد ۱۲۸ قرار گرفته و هوای تهران آلوده 
برای گروه های حساس و در وضعیت نارنجی 
گذشته  ساعت   ۲۴ طی  همچنین  است. 
شاخص کیفیت هوا بر روی عدد ۷۸ بوده و 
گروه های  کیفیت هوای تهران ناسالم برای 
حساس بود.  تهران از ابتدای سال ۶ روز هوای 
ک، ۴۶ روز هوای قابل قبول و ۸ روز هوای  پا

ناسالم برای گروه های حساس داشته است. 

 تسویه کسورات 
بازنشستگان کشوری

رفاه  و  کار  تعاون،  وزارت  کل  حسابرس 
مطالبات  تمامی  که  کرد  اعلام  اجتماعی 
مربوط به سال های ۱۴۰۲ و ۱۴۰۳ بازنشستگان 
سه ماهه  تا  دو  تاخیرهایی  با  که  کشوری 
پرداخت می شد، با دستور مدیرعامل صندوق 
بازنشستگی کشوری، در نیمه اردیبهشت ماه 
امسال تسویه شده است.  به گزارش ایسنا، 
محمدامین امین زاده، حسابرس کل وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی، با انتشار پیامی در 
کید بر اینکه از این پس،  شبکه اجتماعی، با تا
کسور حقوق بازنشستگان به صورت همزمان 
با حقوق اردیبهشت ماه به حساب بانک ها، 
کز  مرا سایر  و  مالی  مؤسسات  صندوق ها، 
ذی ربط واریز خواهد شد، نوشت: »حسب 
دستور مسئولین صندوق بازنشستگی، تمامی 
که  بازنشستگان  حقوق  کسور  و  مطالبات 
طی سال های ۱۴۰۲ و ۱۴۰۳ معوق بودند، طی 

یک ماه اخیر پرداخت شده  است. 

80 درصد آسیب های اجتماعی 
کشور در تهران

معاون استانداری تهران گفت: ۸۰ درصد 
آسیب های اجتماعی کشور در استان تهران 
حوزه  در  بتوانیم  چقدر  هر  می دهد؛  خ  ر
اجتماعی به درستی اخبار را منعکس کنیم 
جامعه به سمت سالم سازی می رود. امسال 
شورای اجتماعی استان را بعد از وقفه دو 
ساله تشکیل دادیم.  حسین کاغذلو در مراسم 
گرامیداشت روز روابط عمومی که دیروز برگزار 
شد، با بیان اینکه به اینکه روابط عمومی پل 
ارتباطی بین مردم و دولت است، به ایسنا 
گفت: محور همه اتفاقات اطلاعاتی است که 
در اختیار روابط عمومی ها قرار می گیرد؛ روابط 
عمومی ها باید اطلاعات را شفاف در اختیار 

مردم قرار دهد. 

زنگ خطر برای میراث کهن تهران
رئیس کمیته گردشگری شورای اسلامی شهر 
تهران گفت: در این شهر بیش از سه هزار بنای 
واجد ارزش میراثی شناسایی شده و کمتر از 
۴۰۰ بنا توسط وزارت میراث فرهنگی به عنوان 
اثر ملی ثبت شده است. همین موضوع زنگ 

خطری برای میراث کهن شهر تهران است. 
گر وزارت  سیداحمد علوی به ایلنا گفت: ا
میراث فرهنگی در ثبت آثار ملی تعجیل نکند، 
بسیار از آن عقب می مانیم. ما وظیفه داریم 
کنیم. ما در این  نسبت به ثبت آثار اقدام 
شهر حدود ۱۲۰ موزه دولتی و عمومی داریم 
و ۷۰ موزه و خانه موزه نیز تحت نظر مدیریت 
شهری است اما متأسفانه مدیریت این موزه ها 
چندان با اوقات فراغت مردم که ذینفع اصلی 

هستند، مطابقت ندارد. 
وی با بیان اینکه دستورالعمل ۲۰ اسفند 
سال ۱۴۰۲ که به همت شورای شهر و با همکاری 
شهرداری برای احیای بافت تهران تاریخی 
تصویب شد، هنوز در برخی مناطق جریان پیدا 
نکرده است، یادآور شد: برخی ابنیه تاریخی و 
میراثی در برخی مناطق هنوز به کمیسیون 
کثر مواقع حکم ماده ۱۰۰ و  ماده ۱۰۰ می رود و در ا
تخریب دریافت می کند. این دستورالعمل هنوز 

آنچنان که باید اجرایی نشده است. 
گرچه خانه امین لشکر  علوی ادامه داد: 
پس از مدت ها به نتیجه رسید و در این دوره 
شهرداری کمک کرد که سه دونگی که در اختیار 
نبود، به مجموعه برگردد. تعیین تکلیف خانه 
وثوق الدوله، خانه فروغ و خانه آیت ا... طالقانی 
هنوز به نتیجه نرسیده و عمر این دوره تمام 
شد و مرمت خانه آیت ا... طالقانی هنوز تمام 

نشده است. 

 سوالات کنکور و امتحانات نهایی
 لو نرفته است

رئیس مرکز امداد و فوریت های سایبری 
و  کنکور  سوالات  امروز  تا  گفت:  فتا  پلیس 

امتحانات نهایی لو نرفته است. 
پاشایی  رامین  سرهنگ   ، مهر گزارش  به 
سایبری  فوریت های  و  امداد  مرکز  رئیس 
پلیس فتا درباره سوءاستفاده از امتحانات 
نهایی بیان داشت: از سال ۹۷ فروش سوالات 
کنکور و سوالات نهایی باب شده و به یکی 
از تقویم ها عملیاتی ثابت پلیس فتا تبدیل 
شده است. تا امروز نه در سوالات کنکور و نه در 
سوالات امتحانات نهایی هیچ سوالی به بیرون 
نشر پیدا نکرده و هر تبلیغی در این زمینه تا ۹۸ 
درصد دروغ محض است. والدین باید در این 
ایام بر عملکرد سایبری فرزندان خود نظارت 

کافی داشته باشند. 

آموزش یکی از مؤلفه های حقوق انسانی 
است که به عنوان یکی از عوامل تأثیر گذار 
توسعه اقتصادی، اجتماعی و رشد فردی 
شناخته می شود. به طور کلی مطالعات نشان 
داده است که افزایش سال های تحصیل با 
، کاهش مرگ و میر مادران  سلامتی بیشتر
و کودکان، کاهش مرگ و میر ناشی از بلایا، 
کاهش منازعات و جنگ، افزایش مشارکت 
مدنی و..... همراه است. همچنین آموزش 
به رشد سرمایه انسانی و نیز کاهش فقر و 
نابرابری و شکستن چرخه فقر منجر می شود 
که یکی از مؤلفه های اساسی رشد اقتصادی 
کشورها است.  به گزارش ایسنا، پژوهش های 
بسیاری در حوزه مسئله فقر آموزشی و فقر 
یادگیری در اقتصاد و جامعه شناسی درباره 
معضلات کاهش فرصت های اقتصادی و طرد 
از بازار کار، کاهش تحرک اجتماعی و افزایش 

نابرابری های اجتماعی صورت گرفته است. 
، آموزش در کنار سلامت و  از سوی دیگر
استانداردهای زندگی )دسترسی به مسکن، 
آب، برق و...( یکی از شاخص های اصلی فقر 
چند بعدی کودکان در جهان است که با دو 
سنجه سال های تحصیل و حضور در مدرسه 
ارزیابی می شود. به طور مثال در جنوب 
آسیا حدود ۳۲.۳ میلیون )۸۸.۰ درصد( 
ج از مدرسه، در خانوارهای  از کودکان خار
درگیر فقر درآمدی و فقر چند بعدی زندگی 
می کنند و یک نفر از هر چهار دانش آموز در 
خانواده هایی زندگی می کنند که هیچ بزرگ 
سالی سال ششم ابتدایی را به پایان نرسانده 
است.  در کشورهای عربی حوزه خلیج فارس 
پیش از کرونا ۱۵ میلیون کودک از تحصیل 

بازمانده بودند و ۱۰ میلیون کودک نیز به دلیل 
کافی آموزشی  فقر، جنگ و زیرساخت های نا
در معرض خطر ترک تحصیل قرار داشتند که 
با وجود پیشرفت های چشمگیر این کشورها، 
همچنان فقدان آموزش یکی از تأثیرگذارترین 
مؤلفه ها در فقر چند بعدی کشورهای عربی 

است. 
   کودکان بازمانده از تحصیل

طبق گزارش یونسکو )۲۰۲۳( ۲۵۰ میلیون 
مدرسه  به  جهان  در  نوجوان  و  کودک 
نمی روند که ۱۶ درصد از جمعیت کودکان 
و نوجوانان را تشکیل می دهند. در مقطع 
دبستان از هر ۱۰ کودک در جهان یک نفر به 
مدرسه نمی رود. این آمار در منطقه شمال 
آفریقا و غرب آسیا در تمام مقاطع تحصیلی 
۱۲٫۲ درصد و نزدیک به ۱۵ میلیون نفر بوده 
است و نزدیک به ۱۰ درصد کودکان )حدود 
۶ میلیون( به دبستان نمی روند.  هزینه های 
دولتی برای آموزش به عنوان درصدی از تولید 
ناخالص داخلی در جهان از سال ۲۰۱۰ تا ۲۰۲۲ 
تغییر کرده و روند کاهشی را نشان می دهد 
که بیانگر کاهش سرمایه گذاری کشورها در 
آموزش است. درصد هزینه های آموزش از 
میانگین تولید ناخالص داخلی جهانی در 
حدود ۴ درصد در نوسان است؛ اما از سال 
۲۰۲۰ کاهش چشمگیری در درصد هزینه ها 
مشاهده می شود؛ به طوری که از حدود ۴.۳ 
درصد در سال ۲۰۲۰ به حدود ۳.۷ درصد در 
سال ۲۰۲۲ کاهش می یابد. این کاهش مخارج 
دولت در آموزش می تواند منجر به تأثیرات 
منفی بر دسترسی به آموزش و کاهش کیفیت 

آموزش شود. 

   افزایش فقر یادگیری 
جدای از حضور در مدرسه و هزینه های 
دولت در آموزش عمومی، مسئله یادگیری 
نیز حائز اهمیت است. از هر ۱۰ دانش آموز 
کشورهای با درآمد متوسط و پایین،  در 
تقریباً ۶ نفر دچار فقر یادگیری هستند که 
نشان می دهد حداقل مهارت های سواد 
خواندن را کسب نکرده اند؛ اما این واقعیت 
بعد از همه گیری کرونا در جهان تشدید 
یافت.  فقر یادگیری در کشورهای با درآمد 
متوسط و پایین به یک سوم افزایش داشته 
است به طوری که به طور تخمینی ۷۰ درصد 
از کودکان ۱۰ ساله در این کشورها قادر به 
خ قبل از  درک متن ساده نیستند. این نر
کنون این بحران  کرونا ۵۷ درصد بود اما ا
جدی تر شده است.  تعطیلی مدارس و 
نابرابری در دسترسی به منابع یادگیری در 
دوره کرونا منجر به افت بیشتر یادگیری شد 
و کودکانی که در گروه های محروم جامعه 
قرار داشتند با افت بیشتری مواجه شدند.  
به گزارش بانک جهانی این نسل از کودکان 
بدون مهارت های پایه ای قوی بعید است 
در آینده بتوانند مهارت های فنی و سطح 
بالایی را که نیاز بازار کار است کسب کنند. 
بین المللی  سازمان های  اساس  این  بر 
بر تعهدهای سیاسی ملی برای بازیابی و 
کید دارند و شکل گیری  تسریع یادگیری تأ
پرورش  و  آموزش  از  فراتر  ائتلاف هایی 
بین خانواده ها، معلمان، جامعه مدنی و 
وزارتخانه ها را برای تسریع یادگیری ضروری 
می دانند. یکی از مهم ترین اقدامات در این 
راستا ارزیابی یادگیری و آموزش کودکان 

است تا بتوان برای آن برنامه ریزی مبتنی بر 
شواهد داشت. 

   عوامل موثر بر فقر آموزشی
درآمدی  فقر  و  خانوادگی  زمینه های 
همچنین یکی از عوامل مؤثر بر فقر آموزشی 
است. به عبارت دیگر، درآمد خانواده یکی از 
متغیرهای اصلی در موضوع دستاوردهای 
آموزشی است. چنانکه تحقیقات نیز نشان 
با  خانواده های  از  که  کودکانی  می دهد 
درآمد پایین هستند نسبت به کودکانی که 
از خانواده های مرفه هستند آمادگی کمتری 

برای تحصیل در مدرسه دارند. 
در واقع فقر از طریق سلامتی، محیط 
خانه، مدرسه و محله باعث کاهش آمادگی 
همچنین  می شود.  کودکان  تحصیلی 
پایین  با درآمد  کودکان در خانواده های 
کودکان خانواده های با درآمد  نسبت به 
آموزی  سواد  در  کمتری  یادگیری  بالا، 
مهارت های ارتباطی دانش ریاضی، بازی با 
 دیگر کودکان و توانایی تمرکز و مهارت دارند. 
کثریت دانش  که ا از سوی دیگر مدارسی 
کمتری دارند  آموزان با آمادگی تحصیلی 
اغلب در محله های پرخطر و فقیر هستند. 
به طور کلی شواهد نشان می دهد که کودکان 
خانواده های فقیر به لحاظ رفتاری و شناختی 
در مدرسه ضعیف تر هستند و متأسفانه 
مدارس در موقعیتی نیستند که این شکاف 
را پر کنند.  با توجه به این عوامل آموزش به 
از اهرم های شکستن چرخه  عنوان یکی 
فقر بین نسلی دارای اهمیت است و باید 
برای دسترسی همگان به آموزش با کیفیت 

تلاش کرد. 

250 میلیون کودک در جهان بازمانده از تحصیل هستند


